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آرمان ملی- محمدســیاح: توافق 25 ساله 
ایران و چین ســندی برای توســعه همکاری های 
دوجانبه بین ایران و چین در زمینه های اقتصادی، 
فرهنگی، سیاسی، نظامی  و تکنولوژی و... است که 
به عقیده کارشناسان اقتصادی؛ این توافق می تواند 
به ایران در شرایط تحریم و بعدها در صورت احیای 
برجام و برداشته شــدن تحریم ها؛ کمک بزرگی به 
توسعه کشور و رونق اقتصادی ایران و به تبع آن چین 
کند. چین بزرگ ترین شــریک تجاری ایران است 
که در موقعیت های مختلف در کنار ایران ایستاده 
هرچند که عده ای بر این باورنــد که چین از ایران 
به دلیل شرایط تحریمی  سوءاستفاده ها یی هم کرده 
است. مثلا در مورد خرید نفت تخفیف های فراوانی 
گرفته اســت. به هرحال در کنار این بدبینی ها به 
توافق 25 ساله با چین؛ نکته های مثبتی هم وجود 
دارد که نباید آنها را نادیده گرفت. به نظر می رســد 
در آینده با امضای قراردادهای اجرایی این توافق و 
شروع به کار طرف چینی با شرکت های ایرانی زوایای 
پنهان این توافق برای همه روشن شود. البته ایران 
تنها کشوری هم نیســت که با چین سند همکاری 
امضا کرده است؛ چین به لحاظ توسعه اقتصادی و 
تکنولوژیکی بسیار ســریع عمل کرده و از این رو با 
بسیاری از کشــورها از خاورمیانه تا اروپا همکاری 
دارد. در همین زمینه »آرمان ملی« گفت وگویی با 
»مجیدرضا حریری«، رئیس اتاق بازرگانی ایران و 

چین داشته که در ادامه می خوانید. 
 توافق ۲۵ ساله ایران و چین شامل چه 

بخش هایی می شود؟  
این توافق ســندی بین 2 کشــور ایران و چین 
است که در این ســند اعلام شده ما در چه مواردی 
می توانیم با یکدیگر در حوزه های مختلف از جمله 
اقتصاد و سایر حوزه ها نظیر فرهنگ، توسعه فناوری، 
نظامی و جوانب دیگر همکاری داشــته باشیم. در 
بخش اقتصادی توافق شــده تا اقدامات و کارهای 
بلندمدت صورت بگیرد و این 25 سال زمانی است 
که برای اجرا پیش  بینی شده تا در حوزه های مختلف 
باهم کار کنند. قطعا ضمائم این سند همان طور که 
در فکت شیتی که وزارت خارجه منتشر کرده تمام 
جزئیات و بخش های فعالیت و همکاری ها مشخص 
شده اســت. اگر ما بخواهیم نه تنها با چین بلکه با 
ژاپن، اتحادیه اروپا یا حتی اگر یک روزی بخواهیم 
با آمریکا صحبت کنیم و ســندی بنویسیم که چه 
زمینه هایی همکاری ای داریــم قاعدتا زمینه های 

سرمایه گذاری و همکاری های اقتصادی مان حوزه 
نفت، گاز، پتروشیمی،  معادن، فناوری و تکنولوژی 
و توسعه زیرســاخت اســت. یعنی با هر کشوری 
که بخواهیم توافقی داشــته باشیم این موضوعات 
مطرح خواهند شد. آورده ما در روابط اقتصادی دو 
جانبه با هر کشوری آن چیزی است که به آن منابع 
زیرزمینی می گوییم اعم از پایه نفتی یعنی نفت، گاز 
و پتروشیمی  و محصولات معدنی که همه معتقدند 
اگر نفت و گاز می فروشــیم باید درآمدهای حاصل 
از آن را صرف توسعه زیرساخت کنیم. یعنی با آن 
جاده، ریل، فرودگاه و نیروگاه بســازیم، تکنولوژی 
وارد کنیم، هواپیما بخریم، ناوگان جاده ای را قوی 
کنیم. درآمدهای نفتــی را نباید صرف هزینه های 
جاری که باید صرف توسعه زیرساخت کرد. شاکله 
این سند همین است و چیزی بیشتر از این نیست. 
البته امکان دارد جزئیاتی داشــته باشــد که مثلا 
کجا میدان هــای نفتی آماده ای وجــود دارد که با 
چینی ها کار مشــترک بر روی آن صورت بگیرد یا 
در کدامیک از بنادر می توان با چینی ها در ساخت یا 
بهره برداری آن مشارکت داشته باشیم و... که اینها 

جزئیات است. 
 قراردادهای اجرایی این توافق چه زمانی 

بسته خواهند شد؟
برای اینکه تمام این موارد در توافق محقق شوند، 
احتیاج به یک اصول اولیه دارد اصول اولیه این است 
که روابط بانکی یا کانال هــای مالی با چین تعریف 
شود؛ چون اگر آنها بخواهند در ایران سرمایه گذاری 
کنند یا چیزی از کشور بخرند یا بفروشند نمی توانیم 
پول را چمدانی حمل کرد! باید کانال مالی برای آن 
تعریف شود. برای توسعه تجارت نیاز به حمل و نقل 
داریم. به عبارت تجارت سه پایه اصلی دارد که شامل 
بانک، بیمه و حمل و نقل می شــود و باید همه این 
موارد را احصا و به طرف چینی پیشنهاد کنیم که در 
این موضوعات به عنوان پایه همکاری ها به توافقاتی 
برسیم که این راهکارهای اجرایی پروژه هایی است 
که در آینده در ایران تعریف خواهد شد. این 3 حوزه 
باید روان شود، وقتی به اینجا رسید و وضعیت بانک، 
بیمه و حمل و نقل مشــخص شــد حالا باید پروژه 
تعریف کنیم که مثلا بگوییم پروژه تبدیل راه آهن 
تهران- اصفهان به راه آهن سریع الســیر پرسرعت 
را داریم یا پروژه توســعه فلان بندر یا حوزه نفتی 
را داریم که یا در مرحله اکتشاف است یا حفاری و 
استخراج یا در مرحله بهره برداری. اینها پروژه های 

مختلفی است که به طرف چین اعلام می شود و در 
هر کدام که توافق شد شرکت های ایرانی و چینی یا 
شرکت های چینی با وزارتخانه های ایرانی روی پروژه 
مشخص قرارداد می نویسد. این قراردادها یک به یک 
مشخص می شود و منهای اصول محرمانه ای که در 
تمام قراردادهای دنیا می تواند وجود داشــته باشد 
که شــاید در برخی از قراردادها هم وجود داشــته 
باشد، مابقی منتشر می شــود. یعنی چیز پیچیده 
در این توافق نمی بینم که دربــاره آن به این اندازه 
بحث صورت گرفته اســت و این روش کار با چین 
هم منحصر به کشور ما نیست. یعنی ظرف یکی دو 
سال گذشته ترکیه با چین بیش از ۴ میلیارد دلار در 
قالب همین تفاهمات قرارداد نوشته است؛ عربستان 
سعودی قراردادهای بی شماره در حوزه های فروش 
نفت و بهره برداری و استخراج حوزه های نفتی اش با 
چین بسته اســت، امارات هم در حوزه فروش نفت 
و هم بهــره وری از تکنولوژی چین در اســتفاده از 
اینترنت اشیا و هوشمندســازی شهرهای مختلف 
خود قراردهای زیادی بســته و حتــی قراردهای 
مشخصی هم اجرا کرده اند. در بهره برداری از بنادر 
کشورهای مختلفی در حوزه خاورمیانه با چین کار 
می کنند. چین در آلمان، اروپای شرقی، لهستان و 
رومانی فعالیت دارد و در منطقه ما هم با روســیه و 
حوزه خلیج فــارس و ترکیه و پاکســتان کار کرده 
است. ما هم با توجه به شــرایط کشورمان چنین 
پیشــنهاداتی را با چین مطرح کرده و به تفاهماتی 
هم رســیده ایم و امیدواریم که زودتر اجرایی شود. 
یعنی هیچ چیز پیچیده و محرمانه ای وجود ندارد و 
شایعات پیرامون این تفاهمنامه درست نیست. امروز 
که ما باهم صحبت می کنیم بزرگ ترین بندر رژیم 
اشغالگر قدس توسط اپراتورهای چینی بهره برداری 
می شود یا در کشورهای حاشیه جنوب خلیج فارس 
تعداد چینی هایی که در قالب پروژه های عمرانی و 
انتقال تکنولوژی و مشارکت در ساخت وساز و توسعه 
اقتصادی این کشورها فعالیت و کار می کنند چند ده 
برابر آن چیزی است که در ایران تا حالا اتفاق افتاده 

است و این اتفاق عجیب و غریب و بعیدی نیست. 
 این توافقنامه در شرایط تحریم و عدم 
پیوستن ایران به FATF می تواند به نفع ایران 
باشــد با توجه به اینکه باید کانال مالی برای 
تبادلات و ســرمایه گذاری در ایران وجود 

ندارد؟
برای هــر دو شــرایط تحریم و رفــع تحریم ها 

ســناریویی برای اســتفاده از فرصت ها تعریف شده 
است. یعنی هم در شــرایط تحریم می توان با چین 
کارکرد کمااینکه هنوز هم کار می کنیم یعنی ما در 
یکدهه اخیر دو بار تحت تحریم های شدید قرار گرفته 
و هر دو بار هم چین شریک اول تجاری ایران بوده و 
رقم های قابل توجهی از شراکت ایران با چین انجام 
شده است. آمار ۹ ماهه امسال گمرک نشان می دهد 
که حدود 2۹ درصد از صادرات غیرنفتی ما به چین 
انجام شده اســت. پس ما در شــرایط تحریم امکان 
توسعه این روابط را داریم و هم در شرایط غیرتحریمی  

به مراتب فرصت بیشتری فراهم خواهد شد. 
 تفاهمنامه ۲۵ ســال چقدر به توسعه 
زیرساخت های ایران کمک خواهد کرد؛ در 
کنار این یکی از سوالات پرتکرار درباره این 
توافق نحوه اســتفاده از نیروهای ایرانی در 
پروژه های مختلفی اســت که در قالب این 
تفاهمنامه تعریف می شــود، در این باره هم 

توضیح بدهید. 
تفاهمنامه بین دو کشــور بسته شــده و موارد 
این چنینی در آن نوشته نمی شــود و این جزئیات 
در پروژه  معنا پیدا می کنــد. مثلا وقتی پروژه ایجاد 
خط راه آهن پرسرعت تهران- اصفهان تعریف بشود 
قاعدتا اینجا نیــروی کار فراوانی می خواهد که باید 
تامین شود، مزیت کشــور ما در پروژه ها نیروی کار 
ارزان است. در خود چین حداقل دستمزد کارگران 
5۰۰ تا ۶۰۰ دلار است، اگر شما به جای یک شرکت 
چینی باشــید از کدام کارگر اســتفاده می کنید؟ 
کارگری که در چین 5۰۰ تا ۶۰۰ دلار می گیرد قطعا 
اگر بخواهد در ایران مشغول به کار شود رقم بالاتری 
برای کار از کارفرما خواهد گرفت، اما کارگر ایرانی 
که حداقل دستمزد آن به حدود ۱۰۰ تا ۱۱۰ دلار 
رسیده کارگری اســت که اگر در این پروژه ها به کار 
گرفته شود به مراتب برای کارفرما اقتصادی تر است. 
مضاف بر اینکه بخش هایی از پروژه های عمرانی به 
شرکت پیمانکاری ایرانی سپرده خواهد شد و روش 
کارکردن هر پروژه در همه جای دنیا این است که اگر 
کشوری نیروی کار مناسب داشته باشد سرمایه گذار 
خارجی ســعی می کند عمده نیروی کار خود را از 
همان محلی ها بگیرد و در بحث های مهندســی و 
تکنولوژی از کشوری که ســرمایه گذاری می کند، 
تامین می شود برای اینکه اگر ما بلد بودیم همه این 
کارها را انجام دهیم که تا الان انجام داده بودیم. باید 
مواردی شامل تکنولوژی ها و مدیریت را وارد کنیم 
که آنها قاعدتا می تواند توسط شرکت  چینی انجام 
شود، اما نگرانی از این بابت نداریم. یعنی الان راه آهن 
تهران- اصفهان ۱2 سال است که کار نمی کند و اگر 
راه بیفتد و کار کند حداقل ۱۰ هزار نیروی کار نیاز 
دارد که فرضا دو هزار نفــر آن از چین و ۸ هزار نیرو 
از داخل تامین خواهد شد و درواقع برای نیروی کار 

ایرانی فرصت های شغلی ایجاد خواهد شد. 
  عوض شــدن دولت ها تاثیری در این 

توافقنامه نخواهد داشت؟ 
نه ارتباطی ندارد چراکه وقتی تفاهمنامه روی 
پروژه تعریف شود، این پروژه ها بین شرکت ها بسته 

خواهد شد نه بین دولت ها. 
 و در پایان... 

قاعدتا این اســت که اگر از شــرایط تحریمی  
نجات پیدا کنیم هم می توانیم با تعداد بیشتری از 
شرکت های چینی کار کنیم، شرکت هایی که شاید 
الان ملاحظه کاری دارند و وارد کار با ما نمی شوند، 
هم اینکه غیر از شــرکت های چینی که حاضر به 
سرمایه گذاری در ایران باشند استفاده کنیم و این 
خودش باعث می شــود که رفتــار همه طرف های 

قرارداد ما متعادل تر شود.

واکنش سخنگوی کمیسیون اقتصادی به خط فقر 4 میلیون تومانی 

خط فقر غیرواقعی مبنای پرداخت یارانه نیست
آرمان ملی: اعلام خط فقر ۴ میلیون تومانی از سوی معاون 
رفاه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی همچنان در ســیبل 
انتقادات قرار دارد درواقع این معاون وزیر که به نظر می رســد 
همچون »عبدالملکی« یا ظاهــرا در ایران زندگی نمی کند و یا 
تمایل دارد با اظهارت غیرواقعی در کانون توجه قرار گیرد. در 
حالی تمامی آمارهای ارائه شده از سوی مراجع رسمی همچون 
بانک مرکزی، مرکز آمار ایران و حتی خود وزارت کار را زیرسوال 
برده که میانگین خط فقر با اســتناد بر گــزارش همین مراکز 
7 میلیون تومان و در تهران بیــش از ۱۰ میلیون تومان برآورد 
شده اســت. البته طرح این موضوع نگرانی های زیادی را نیز از 
سوی جامعه یارانه بگیران در پی داشته، به طوری که معتقدند 
وزارت کار با استناد به این آمار غیرواقعی قصد دارد تا جمعیت 
یارانه بگیر را کاهش دهد موضوعی که حتی با واکنش سخنگوی 
کمیســیون اقتصادی مجلس نیز مواجه شــده و نه تنها آن را 
واقعی ندانسته بلکه ناشی از جریانی تبلیغاتی برای عدم نمایش 
واقعیت عنوان کرده است. ضمن آنکه تاکید کرده این آمار مبنای 
برنامه دولت برای پرداخت یارانه قــرار نخواهد گرفت. در این 
رابطه غلامرضا مرحبا سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
درباره تغییر مبنای محاســبات خط فقــر از درآمد 7 میلیون 
تومان به کمتر از ۴ میلیون تومــان می گوید: این تغییر مبنای 
محاسبات منطقی نیست و این اقدام یک جریان تبلیغاتی است 
تا نمایش واقعیت. وی با بیان اینکه پیش از این هم شــاهد این 
اقدامات بودیم و برخی از دولت ها برای اینکه نشان دهند تورم 
در طول دوره مدیریتی خود کاهش یافته، تورم نقطه به نقطه را 
اختراع کردند، گفت: هیچ کارشــناس بی طرفی این مبنا و این 
تقسیم بندی ها را قبول ندارد. در کشور چیزی تغییر نکرده است 
که مبنای محاسبه خط فقر بخواهد تغییری کند و از درآمد 7 
میلیون تومانی خانوار به ۴ میلیون تومان برســد. این تعاریف 
جدید از خط فقر را نه تنها کارشناســان بلکه شهروند معمولی 
هم نمی پذیرد. وی با بیان اینکه مجلس تغییر مبنای محاسبات 
جمعیت زیر خط فقر را فاقد مبنای کارشناسی می داند، ادامه 
داد: وزارت رفاه که مبنای محاســبه جمعیت زیر خط فرق را 
تغییر داده همین مبنا را در معرض نظرسنجی مردمی بگذارد 
و ببیند چند درصد از مردم با این مبنــا و تعریف جدید موافق 
هستند؟ مرحبا تاکیدکرد: وقتی مبنای ثابتی برای بخش داده ها 
و آمار اقتصادی تعریف نکردیم، داده های اولیه را به نحوی وارد 
فرمول ها می کنیم که خروجی دلخواه به دست بیاید. باید یک 
مبنایی در نظر گرفته شود و تنها براساس همان مبنا محاسبات 
انجام شود و غیرقابل تغییر باشد که انحرافی از آمار واقعی ایجاد 
نشــود و انحراف آماری نداشته باشــیم. سخنگوی کمیسیون 
اقتصــادی گفت: باید توجه داشــت این تولیــدات و این گونه 
تقسیم بندی ها رسمی نیســت و در هیچ جا ثبت نمی شود که 
بخواهد مبنای برنامه  ریزی هــای اقتصادی قرار بگیرد و به طور 
قطع هیچ تاثیرگذاری در هیچ بخشــی نخواهد داشــت. این 
موضوعات در حد یک اظهارنظر اســت و قطعا این محاسبات 
غیرکارشناسی نظر رسمی دولت هم نخواهد بود. وی ادامه داد: 
تهیه این آمار در ســطح چند همکاری است که در وزارت رفاه 
مشغول به کار هستند و از این داده ها و فرضیات هم جمعیت زیر 
خط فقر را حساب کرده اند تا وضعیت خانوار را بهتر نشان دهند. 
باید توجه داشت که این آمار مبنای برنامه ریزی های یارانه ای 
دولت نخواهد بود و دهک های مشــمول طرح های یارانه ای از 
طریق ســازوکار دیگری مشخص و معین می شــوند و اساسا 
پیش از این شده اند. اساسا سیاست های یارانه ای ارتباطی با این 

نظرسازی ها ندارد. 

رویکرد 

»بیمه صادراتی« جای سوئیفت را می گیرد؟!
آرمان ملی: معاون وزیر صمت از جایگزینی بیمه صادراتی 
به جای LC خبر داده و معتقد است این بیمه سیستمی مشابه 
سوئیفت را خواهد داشــت درواقع اگرچه این اقدام با توجه به 
شرایط تحریمی و مشکلاتی که بر ســر راه نقل وانتقالات ارزی 
در صادرات وجود دارد می تواند راهگشا باشد، اما قطعا همچون 
ســایر روش هایی که هم اکنون صادرکننــدگان برای دریافت 
مطالبات خود به کار می گیرنــد افزایش هزینه های صادراتی را 
به دنبال خواهد داشــت که رقابت پذیری را در بازارهای جهانی 
کاهش می دهد بنابراین فــارغ از اینکه این روش در شــرایط 
تحریمی اقدامی حائز اهمیت است، اما با توجه به روند مذاکرات 
و سیگنال های مناســبی که از حذف تحریمی شنیده می شود 
باید منتظر شد و دید آیا این روش مانند سوئیفت در مبادلات 
صادراتی کشور مورد استفاده قرار خواهد گرفت؟ در این رابطه 
علیرضا پیمان پاک معاون وزیر صمت می گوید: در حال حاضر 
نقل وانتقال ارز چالش اصلی نیست زیرا صراف با یک هزینه ای 
از هر جای دنیا می تواند ارز را بگیرد و بفرستد دقیقا مثل کاری 
که در این ماه ها انجام شــد. البته این کار هزینــه دارد و باید 
فرآیند آن تســهیل شود اما هم اکنون مشــکل اصلی سیستم 
اسناد اعتباری و »LC« است. معاون وزیر صمت افزود: در حال 
حاضر اکثر صادرکنندگان به صــورت اعتباری کار می کنند به 
این شــکل که صادرکننده یا کالا را به کشور ایکس می فرستد 
و بعد ارز را می گیرد یا اول ارز را می گیرد و بعد کالا را ارســال 
می کند، تضامین این اقدام در دنیا با LC حل شده و LC هم بر 
پایه سوئیفت اســت.  رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با 
بیان اینکه به دنبال ابزارهایی برای جایگزین کردن ســوئیفت 
هستیم، اظهارکرد: ساده ترین ابزار جایگزین سیستم صندوق 
ضمانت صادرات است که تقویت خواهد شــد. این صندوق با 
صندوق متناظر در کشــور ایکس قــرارداد می بندد و از طریق 
این قرارداد صادرکنندگان دو کشــور بیمه می شوند. بنابراین 
بیمه صادراتی به عنوان یکــی از راهکارهای تضمین صادرات، 
به راحتی جایگزین LC  می شــود. پیمان پاک گفت: به عنوان 
نمونه ممکن اســت صادرکننده کالا را به مشتری تحویل دهد 
اما در مقابل پولی دریافت نکند، در این صورت می تواند با ارائه 
اسناد به صندوق ضمانت صادرات پول بگیرد و بیمه نیز خسارت 
را بدهد. وی با اشاره به نحوه پیاده سازی سیستم شبه سوئیفت 
نیز تصریح کرد: سیستم شبه سوئیفت به این صورت است که 2 
بانک در 2 کشور روی پول محلی کدهایی را تعریف می کنند که 
 LC می تواند جایگزین سوئیفت شود، از این طریق خود به خود
به وجود می آید. به گفته رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، 
در حال حاضر در حوزه اوراسیا، آفریقا و آمریکای جنوبی سیستم 

شبه سوئیفت یا اجرا شده و یا در دست اجرا قرار دارد. 

نکته

بنگاه ها
در سالجاری محقق شد: 

محیط زیست در اولویت 
مسئولیت های بانک ایران زمین 

آرمان ملــی: مســئولیت های اجتماعــی در 
موسســات و شــرکت های بخش خصوصی تقریبا 
در اکثر کشــورهای جهان به یکی از سیاســت های 
موسسات به شمار می رود که در حوزه های مختلفی 
همچون حفظ محیط زیست، مدرسه سازی و کمک 
به اجرای برنامه های عام المنفعــه صورت می گیرد 
موضوعی کــه در بانــک ایران زمین نیــز به صورت 
گسترده در حال اجرا بوده و مدیران به همراه کارکنان 
این بانک از تمام ظرفیت های خود برای تحقق اهداف 
مسئولیت های اجتماعی بهره می گیرند. بررسی ها از 
اقدامات صورت گرفته در حوزه مسئولیت اجتماعی 
بانک ایران زمین نشان می دهد در سالجاری این بانک 
در پویش »هیچ جا خونه  خودِ آدم نمیشــه« شرکت 
کرده و محتوای آموزشی و اثرگذار در حوزه پیشگیری 
از کرونا، ضرورت در خانه ماندن، چگونگی گذران وقت، 
برنامه ریزی برای انجام اقدامات سودمند اقتصادی و 
اجتماعی در خانه؛ تشویق و جلب همکاری مردم برای 
ماندن و ایجاد محیطی جذاب و تاثیرگذار در خانه در 
اختیار گروه های مردمی قرار داده اســت. همچنین 
بانــک ایران زمین در مقــام یکــی از حامیان مهم 
محیط  زیست در کشور، در سال ۱3۹5 ضمن اعلام 
فراخوان پویش محیط  زیستی #برای زندگی همین- 
یک- زمین- را- داریم با هدف پاکسازی محیط  زیست 
از انواع آلودگی، یک مسابقه جذاب عکاسی و نقاشی 
نیز با محوریت حفاظت از محیط  زیست برگزار کرده 
و برای نفرات برگزیده جوایز نفیســی در نظر گرفت. 
همچنین در ادامه این مسیر کمپین محیط  زیستی 
»یک قطره کمتر« را اجرا کرده که از شهریور ۱3۹7 
کلید خورده و هدف فرهنگ سازی در زمینه مصرف 

صحیح آب را پیگیری می کند.
  محیط   زیستی بلوط ایران زمین

 در ادامــه مســئولیت های اجتماعــی در حوزه 
محیط زیست بانک ایران زمین پویش »محیط  زیستی 
بلوط ایران زمین« را که از اواخر سال ۱3۹7 و هم زمان 
با آغاز هفته منابع طبیعی کلیــد خورده را پیگیری 
می کند هــدف از برگزاری این پویــش، آگاه کردن 
جامعه از اتفاق تلخــی بود که در شــرف وقوع بود 
و می رفت تا بــا از بین بردن درختــان زیبای بلوط، 
مناطق پراهمیت زاگــرس را برای همیشــه از این  
گونه گیاهی منحصربه فرد محروم سازد. این پویش 
همه ســاله و هم زمان با آغاز هفتــه منابع طبیعی از 
سوی بانک ایران زمین برگزار می شود. از سوی دیگر 
بانک ایران زمین با هدف مصرف بهینه انرژی و اصلاح 
الگوی مصرف در محیط کار و خانه، با اقدامی خلاقانه 
و جذاب، هم وطنان و همکاران خود را به پیوســتن 
به پویش محیط  زیســتی #آلرژی- بــه- مصرف- 
انرژی دعوت کرده اســت و در ادامــه این بانک نگاه 
ویژه ای به جنگل ها و مراتع کشــور دارد و مهم تر از 
آن، حمایت از قهرمانان ارزشــمند طلای سبز را در 
برنامه های مسئولیت اجتماعی خود قرار داده است که 
تحت عنوان پویش #من- هم- یک- جنگلبانم اجرا 
شده است. البته این بانک پویش #سهم- من- برای- 

تالاب را نیز در برنامه های خود پیگیری کرده است. 

در نخستین روز از معاملات هفته 
بورس به حرکت نزولی خود 

ادامه داد
آرمان ملی: بازارســرمایه در نخستین روز از 
معلاملات هفته نزولی ظاهر شــد به گونه ای که 
شــاخص کل با افت بیش از ۱۱ هزار واحدی در 
کانال یک میلیون و 322 هزار واحدی قرار گرفت 
در بازار شــنبه خودرویی ها و بعداز آن فولادی ها 
بیشترین سهم را در معاملات داشتند موضوعی 
که به نظر می رســد تحت تاثیر اخبار مذاکرات و 
کاهش نرخ ارز رقم خورده اســت. براساس این 
گزارش شنبه در بازارسرمایه بیش از چهار میلیارد 
و 72۸ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش 27 هزار و ۶۸ میلیارد ریال دادوستد شد و 
شاخص کل بازار با ۱۱ هزار و ۶3۰ واحد کاهش 
در جایگاه یک میلیــون و 322 هزار واحدی قرار 
گرفت، همچنین شاخص کل )هم وزن( با سه هزار 
و 573 واحد کاهش به 35۰ هزار و ۱۹۴ واحد و 
شــاخص قیمت )هم وزن( با 2 هزار و 2۴۶ واحد 
افت به 22۰ هزار و ۱۱۸ واحد رسید. علاوه بر این 
در بازار دیروز نمادهای، پتروشیمی نوری )نوری( 
با ۴55 واحد، پتروشیمی فناوران )شفن( با ۴۴7 
واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با ۱۹۹ واحد، 
پتروشیمی بوعلی سینا )بوعلی( با 37 واحد، گروه 
صنعتی بارز )پکرمان( با 25 واحد، تامین سرمایه 
امین )امین( با 2۴ واحد و لبنیات پاک )غپاک( با 
2۱ واحد بیشترین اثر گذاری مثبت را بر شاخص 
داشتند اما در مقابل نمادهای منفی، ایران خودرو 
)خودرو( با 73۰ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر 
)کگل( با ۶۹۸ واحد، گسترش نفت و گاز پارسیان 
)پارســان( با ۶5۶ واحد، بانک ملــت )وبملت( 
با 5۸۸ واحــد، پالایش نفت تهران )شــتران( با 
5۴7 واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 522 
واحد و نفت و گاز پتروشــیمی تامیــن )تاپیکو( 
با ۴۶7 واحد و بانک تجــارت )وتجارت( با 37۹ 
واحد با اثر گذاری خود زمینه ســقوط شاخص را 
فراهم آوردند. بر این اساس در بازار فرابورس نیز 
وضعیت مشابهی حاکم بود به طوری که شاخص 
فرابورس بابیــش از ۱۱2 واحــد کاهش بر روی 
کانال ۱7 هزار و ۹۸7 واحد ثابــت ماند. گفتنی 
اســت در بازار فرابورس دیروز نمادهای صنعتی 
مینو )غصینو(، پالایش نفت شیراز )شراز(، گروه 
ســرمایه گذاری میراث فرهنگی )سمگا(، بیمه 
سامان )بساما(، شرکت سرمایه گذاری صبا تامین 
)صبا(، توسعه سامانه نرم افزاری نگین )توسن( و 
فرآورده های غذایی و قنــد چابهار )قچار( مثبت 
و نمادهای، بیمه پاســارگاد )بپــاس(، فرابورس 
ایران )فرابورس(، پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، 
پتروشیمی تندگویان )شــگویا(، فولادهرمزگان 
جنوب )هرمز(، شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، 
کلر پاسر )کلر( و ســنگ آهن گهرزمین )کگهر( 

منفی ظاهر شدند. 

بازارسرمایه

بــازار
خودروارزسکه و طلا

183.000.000سایپا ۲۵۵.000.000111سمند ۲7.47۲LXدلار آمریکا11.9۵0.000سکه امامی

18۲.000.000تیبا360.000.000دنا31.368یورو1۲.۲۲0.000سکه بهار آزادی

191.000.000ساینا310.000.000پژو 37.918SLX 40۵پوند انگلیس6.6۲0.000نیم سکه

199.000.000کوییک ۲78.000.000Rپژو پارس7۵38درهم امارات3.6۲0.000ربع سکه

3۲3.000.000وانت زامیاد )آپشنال(۲67.۵00.000پژو ۲06 تیپ ۲030۲لیر ترکیه۲.۲۵0.000سکه گرمی

340.000.000شاهین۲6۲.000.000رانا پلاس۲۲.3۲0دلار کانادا1.۲۲۲.800هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

آرمان ملی: فاز نخست پالایشــگاه نفت خام 
فوق سنگین پاسارگاد قشم با حضور رئیس جمهور 
افتتاح و به صورت رسمی وارد مدار تولید شد. این 
پالایشگاه 35 هزار بشکه ای که می توان نقطه عطفی 
در افزایش صادرات محصولات نفتی به شمار رود با 
سرمایه گذاری بالغ بر 5۰۰ میلیون دلاری می تواند 
زمینه دستیابی به صادرات سالانه ۶ میلیارد دلاری 
را فراهم آورد. موضوعی که به نظر می رسد همزمان 
با نتایج مثبتی کــه از مذاکرات برجامی شــنیده 
می شود ضمن تضمین در برداشت از پارس جنوبی 
و کاهش خام فروشــی می تواند استان هرمزگان را 
به قطب پالایشی کشــور تبدیل کند. براساس این 
گزارش، فاز نخست پالایشگاه نفت خام فوق سنگین 
پاسارگاد قشم براساس تاکیدات رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر کاهش خام فروشی نفت، در سال »تولید، 
پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« با حضــور آیت ا... 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور افتتاح شد و به 
بهره برداری رسمی رسید. این پالایشگاه هم اکنون به 
ظرفیت کامل تولید رسیده که از مزایای آن می توان 
به تضمین برداشت از پارس جنوبی، اشتغال زایی، 
تولید محصولات با کیفیت بــالا و کمک به ارتقای 
صادرات فرآورده از جمله قیر کشــور اشــاره کرد. 

تاکنون گروه گســترش انرژی پاسارگاد در منطقه 
آزاد قشم بابت احداث پالایشگاه نفت فوق سنگین 
پاسارگاد قشــم با ظرفیت 35 هزار بشکه در روز، 
نیروگاه 5۰۰ مگاواتی برق و همچنین ســه پست 
اسکله صادراتی به ظرفیت ۱5 میلیون تن در سال 
بیــش از 5۰۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری کرده 
است؛ همچنین ظرفیت صادراتی سالیانه بیش از ۶ 
میلیارد دلاری از جمله نتایج زیرساخت های ایجاد 
شده در این منطقه به شمار می رود. پیش بینی شده 
با بهره برداری از این واحد تولیدی ۴۰۰ نفر به صورت 
مستقیم و بیش از یک هزار نفر به طور غیرمسقیم در 

این پالایشگاه مشغول به کار می شوند. 
 تولید 3۵ هزار بشکه قیر

در ایــن رابطه غلامحســین رمضان پور معاون 
پایین دستی شــرکت گســترش انرژی پاسارگاد 
می گوید: پالایشگاه نفت خام فوق سنگین و تولید 
قیر قشم با 22۰ میلیون یورو سرمایه گذاری است 
که با بهره برداری از این پالایشــگاه 35 هزار بشکه 
در روز قیر باکیفیت تولید خواهد شد. وی با اشاره 
به اشــتغال متخصصان و کارشناســان مجرب در 
این پالایشــگاه افزود: مســاحت این پالایشگاه در 
۴۰ هکتار اســت و بیش از یک هزار نیرو در دوران 

ساخت این شرکت مشــغول به کار بوده اند و پس 
از بهره بــرداری 2۰۰ نفر به صورت ثابــت در این 
شرکت مشغول می شوند. وی اظهارداشت: ساخت 
این پالایشگاه از ســال ۱3۹۶ آغاز شد و پالایشگاه 
پارس بهین قشــم که 25 دی ماه سال ۹۹ مرحله 
پیش راه اندازی را آغاز کــرده بود، پس از پایان این 
مرحله، به بهره برداری نهایی رســید. همچنین در 
این پالایشگاه اســتانداردهای یورو 2۰۰5 و توجه 
به مباحث محیط زیستی از خروجی این پالایشگاه 
مــورد توجه قرار گرفته اســت و محصــولات این 

پالایشگاه صادرات می شود.
  رشد 8۲ درصدی پالایش در هرمزگان

جواد اوجــی وزیر نفت نیــز در این مراســم 
با عنوان اینکــه وزارت نفت، اســتان هرمزگان را 
به عنوان قطب پالایشی نفت کشور معرفی می          کند، 
گفت: »با راه          انــدازی پــروژه پارس بهین پالایش 
نفت قشــم ۸5۰ هزار بشــکه ظرفیت پالایشی در 
استان هرمزگان مهیاســت که 37 درصد مجموع 
ظرفیت پالایش نفت کشور را شامل می شود.« وی 
ادامه داد: »ظرفیت پالایشی اســتان هرمزگان با 
تکمیل چهار طرح پالایشگاهی با پیشرفت صفر تا 
35 درصد در دستور کار است که ظرفیت پالایشی 

اســتان از روزانه ۸5۰هزار بشــکه نفت به روزانه 
یک میلیون و 55۰هزار بشــکه می رســد.« این به  
معنای رشد ۸2 درصدی ظرفیت پالایش هرمزگان 
طی یک دوره حداکثر ۴ ساله است. البته این هدف 
نیازمند عدم تاخیر در اجرای پروژه          های چهارگانه 
به دلایلی مانند تامین مالی و غیره است. وی اعلام 
کرد: »وزارت نفــت از همه ســرمایه          گذاران برای 
سرمایه          گذاری در صنعت نفت و گاز به          ویژه در منطقه 
جزیره قشم حمایت می          کند و برای اجرای طرح          های 
پالایشی تضمین تامین خوراک می دهد.« وزیر نفت 
همچنین بیان داشت: »با افزایش ظرفیت پالایشی 
کشور، اقتصاد مقاومتی و جلوگیری از خام          فروشی 
هم محقق می شود که با راه          اندازی این کارها تولید 
فرآورده های پالایشی کشور افزایش می یابد و درآمد 
خوب و اشــتغال          زایی دارد.« اوجی پیش از این، از 
برنامه دولت برای رشد ۱/5 برابری ظرفیت پالایش 
کشور به 3/5 میلیون بشکه در روز طی ۴ تا 5 سال 
آینده خبــر داده بود. اوجی بیان کــرد: »ظرفیت 
کنونی پالایش با احتساب نفت خام و میعانات گازی، 
2 میلیون و 2۰۰ هزار بشــکه در روز است که قرار 
است طبق برنامه          ریزی          ها این رقم به بیش از روزانه 

3 میلیون و 5۰۰ هزار بشکه برسد.«

با افتتاح پالایشگاه نفت خام سنگین قشم رقم خواهد خورد      

قشم؛ قطب پالايشگاهي كشور
 در دولت سیزدهم براي تخستین بار قشم به سوي رفع محرومیت گام برمي دارد

 *

رئیس اتاق ایران و چین در گفت و گو با »آرمان ملي«:          

 جزييات بعد از 
 پروژه ها مشخص

 می شود


